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Vážení čtenáři, 
obyvatelé Plzeňského kraje, 

máme za sebou první týdny nového 
roku. Roku, kdy vynaložíme maxi-
mální úsilí, aby byl Plzeňský kraj tím 
nejlepším místem pro život. Hned 
od prvních lednových dnů jsem se za 
Vámi vypravil po našem kraji, setká-
vám se se starosty a zástupci obcí. Po-
stupně navštívím všechny kouty na-
šeho regionu. Zajímá mě, jak fungují 
města a  obce, co společně můžeme 
zlepšit. Se starosty obcí vždy na místě 
řeším, co jejich obyvatele trápí a  jak 
jim můžeme jako kraj pomoci.

Letos je to 25 let od založení krajů. 
Jsem rád, že ten náš Plzeňský prospe-
ruje, což je vidět třeba na rozpočtu. Je 
skvělé, že nejsme zadlužení a můžeme 
investovat do zdravotnictví, školství, do 
oblasti sociální i dopravy. Navýšili jsme 
finanční podporu dobrovolným hasi-
čům nejvíce za posledních 10 let. 

Krok za krokem realizujeme to, co 
jsme si na začátku našeho mandátu dali 
za cíl. Máme projekt na výstavbu nového 
křídla Klatovské nemocnice a v Rokyca-
nské nemocnici nyní finišují stavební 
práce na centrálním vjezdu do nemoc-
nice, který by měl být hotový v řádu 
týdnů. V plánu je zde letos také výstav- 
ba výjezdového stanoviště záchranky. 

Věřím, že Vás budou zajímat i  naše 
další kroky. Proto bych Vás rád pozval 
k přečtení mého rozhovoru, který je 
jen o pár stránek dál. Příjemné počtení 
a krásný rok 2025. 

Váš hejtman
Kamal Farhan

První terapeutické 
centrum pro děti  

s hendikepem
Dětský domov Trnová se s novým rokem změnil v Dětské terapeutické centrum. 
Péči formou stacionáře zde najde dvacet dětí s hendikepem. Vedle terapeutického 
centra zůstane zachováno zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc Delfínek.

S koncem roku 2024 skončilo poskytování ústavní péče pro děti do tří let na základě 
změny zákona. Vše, co až dosud poskytoval domov v Trnové, nabízí nový stacionář: 
plnohodnotnou kompletní péči o děti s kombinovaným zdravotním postižením, na-
příklad fyzioterapii, ergoterapii, logopedii, psychodiagnostiku, vč. psychoterapeutické 
péče, služby speciálního pedagoga a sociálně – právní poradenství pro dvacet dětí, 
rozdělených do dvou skupin. 

Kraj podporuje malé nemocnice
Plzeňský kraj dlouhodobě zajišťuje dostupnou a kvalitní zdravotní péči i v menších 
nemocnicích, a  to prostřednictvím financování Služby obecného hospodářského 
zájmu. Tato podpora dorovnává náklady, které nejsou plně hrazeny ze systému 
zdravotního pojištění. Díky tomu mohou nemocnice poskytovat základní i  spe-
cializovanou péči včetně lékařských pohotovostí či sociálních služeb a  obyvate-
lé regionů nemusí za běžnými zákroky jezdit do Plzně nebo dokonce do jiných  
krajů. 

Pro rok 2024 činila podpora 371,5 milionu Kč. Pro rok 2025 počítá kraj s 390 miliony, 
což zahrnuje i rezervu na běžné provozní náklady a zahájení projektu posílení kyber-
bezpečnosti. 

Více peněz pro hasiče
Téměř 52 miliony korun podpoří Plzeňský kraj v letošním roce činnost profesionálních 
i dobrovolných hasičů. Je to o 13,7 milionů víc než loni. 
Dobrovolní i profesionální hasiči patří v Plzeňském kraji k nejvytíženějším složkám 
Integrovaného záchranného systému. Jejich činnost zaměřená na technické zásahy, 
požáry, dopravní nehody, záchranu osob a zvířat, na pomoc při povodních i při ji-
ných mimořádných událostech je dnes nezbytnou součástí systému zajišťujícího po-
cit bezpečí obyvatel regionu v těžkých životních situacích. Proto jejich podpora patří  
k prioritám Plzeňského kraje.
Objem finančních prostředků pro hasiče navýšil kraj i z důvodu rostoucích cen oprav 
požární techniky a na nákup nového vybavení. To umožní hlavně menším obcím  
s malým rozpočtem techniku obnovit a zajistit kvalitní vybavení hasičských jednotek. 
Cílem navýšení prostředků pro sdružení dobrovolných hasičů je také zajistit podpo-
ru dětí a mládeže ve hrách, soutěžích a v požárním sportu formou nákupu kvalitních 
sportovních pomůcek a zajištění konání těchto akcí.
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Elektromobilitou se dnes zabývají podniky, obce, školy i další 
instituce. Je také důležitou částí Regionální inovační stra-
tegie Plzeňského kraje, konkrétně jedním z perspektivních 

směrů její domény Chytrá mobilita, která podporuje výzkumné, 
vývojové a inovační aktivity v Plzeňském kraji v tématu dopravy.

V Plzni se ve druhé polovině loňského roku testoval nový elek-
trobus. V pracovních dnech jezdil na lince 24, o víkendech obslu-
hoval linku 30. Šlo o elektrobus eCitaro, jehož nejviditelnější část 
vznikla právě v našem kra-
ji. V  závodě Daimler Buses 
Holýšov totiž vyrobili jeho 
karoserii. „Celé karose-
rie pro kloubové autobusy 
budeme u  nás vyrábět od 
poloviny příštího roku, ale 
půjde jen o  dieselové vozy. 
Ačkoliv segmenty pro eCi-
taro už také pochází z naší 
výroby, náběh výroby je-
jich karoserií zatím nebyl 
upřesněný a v příštím roce 
se s  nimi v  Holýšově ještě 
nepočítá,“ uvedl za holýšov-
ský závod Martin Zeman.

Z  Plzně mezitím do ji-
ných měst vyjíždějí elek-
trobusy a trolejbusy značky 
Škoda. Třeba do litevského 
Vilniusu dodává Škoda Group v současnosti 91 nízkopodlažních 
trolejbusů 32 Tr. Dalších třicet jich vyrobí pro Košice. 

První dílčí výstupy z  testování elektrobusu eCitaro už Plzeň-
ské městské dopravní podniky mají, rozhlížejí se také po elek-
trobusech dalších výrobců, které by mohly na zkoušku nasadit. 
V plzeňském městském vozovém parku sice nyní nastálo žádný 
není, ale o jeho případném pořízení by mohly rozhodnout právě 
výstupy takovýchto testů.

Elektromobilita a její rozvoj je pilířem plzeňské hromadné do-
pravy. „Dvě třetiny dopravního výkonu zajišťují tramvaje a trolej-
busy, tedy moderní dopravní prostředky e-mobility, a to zejména 
v centru Plzně. Autobusy se spalovacími motory jsou pak využí-
vány spíše na periferiích,“ píše se ve výroční zprávě PMDP za rok 
2023.

V  Plzeňském kraji bylo v  roce 2023 registrováno 668 bateri-
ových elektrických vozidel a  sloužilo jim celkem 95 dobíjecích 
stanic. Loni jejich počet vzrostl na 98.

Budoucnost v elektromobilitě vidí také vzdělávací instituce. 
Například SOŠ a SOU Sušice změnila bývalé garáže v moderní 
prostor pro výuku autoelektromobility, který je vybavený jako 
nejmodernější autoservis. Na přestavbu a vybavení v minimál-
ní hodnotě 15 mil. Kč přispěla EU 10,5 miliony, zbytek poskytl 
Plzeňský kraj. 

Západočeská univerzita začne už v září vzdělávat první studující 
nového mezifakultního programu Elektromobilita a  inteligentní 

dopravní systémy. Student-
ky a studenti si budou moci 
vybrat ze tří specializací 
Elektromobilita, moderní 
dopravní prostředky a  je-
jich pohony, Konstrukce 
a  design v  oblasti e-mo-
bility, Plánování, modelo-
vání a  řízení dopravy. Na 
programu se bude podílet 
sedm fakult a jeden vysoko-
školský ústav, přičemž jeho 
garant, Fakulta elektro-
technická, už pro studující 
nakoupila první auta s hyb-
ridním pohonem.

Co se týče obcí, může se 
náš kraj také pochlubit jed-
ním prvenstvím. V  minu-
lém roce se Město Touškov 

na severním Plzeňsku stalo prvním českým městem, v němž ve 
spolupráci se společností Peoplecar začala vznikat takzvaná sdí-
lená komunitní elektromobilita. Službu může využívat kdokoliv, 
kdo nemá vlastní vůz nebo potřebuje druhý, stačí se zaregistrovat 
do aplikace, rezervovat si termín, automobil potom aplikací 
odemknout a po návratu zapojit do nabíječky. 

Zastupitelé města Plzně zase schválili Koncepci rozvoje ve-
řejné infrastruktury pro elektromobilitu. Strategický dokument 
má řešit zejména budování veřejných nabíjecích stanic, jejich 
rozmístění a  správu například v  tom smyslu, že až 80 procent 
veřejných nabíjecích stanic by mělo být komerčních, přičemž ty 
zbylé by mělo vybudovat a zřizovat město Plzeň jako službu obča-
nům. Elektromobilitu Plzeň podporuje i parkovným pro majitele 
e-vozů zdarma. Auta s registrační značkou elektrického vozidla 
mohou ve městě stát zdarma až 24 hodin. Výjimka měla původně 
skončit v létě 2023, radní ale rozhodli o jejím prodloužení do kon-
ce srpna roku 2025. 

Plzeňský kraj a elektromobilita? 
Budoucnost vidí firmy, obce i školy

V Plzeňském kraji se vyrábí i testují elektrovozidla, v MHD se využívají trolejbusy  
a tramvaje, nákup elektrobusů se zvažuje. Elektromobilita se dostává 

i do výuky na středních a vysokých školách. Samotné město Plzeň  
má schválenou koncepci rozvoje pro elektromobilitu.
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Čím dál častěji se mohou cestující v Plzeňském kraji setkávat 
při svých cestách veřejnou dopravou s novými moderními mo-
torovými jednotkami RegioFox. Ty postupně nahrazují zastara-
lé motorové vozy a jednotky, jako je RegioNova, Kvatro a další, 
a to jak na vybraných spojích u Plzně, tak i částečně v okrajo-
vých oblastech kraje. Cestující svezou nové jednotky RegioFox 
na většině spojů na linkách:

■  P4 Plzeň – Žihle,
■  P13+P22 Bezdružice – Plzeň – Radnice,
■  P21 v úseku Rokycany – Příkosice,
■  P24 Klatovy – Železná Ruda-Alžbětín. 

Nové vlaky přinášejí cestujícím maximální komfort. Nejde jen 
o částečnou nízkopodlažnost, ale také účinnou klimatizaci, po-
hodlné látkové sedačky s opěrkami hlavy a područkami či au-
diovizuální informační systém. Nechybí zásuvky a  USB porty 
pro dobíjení drobné elektroniky či prostorná vakuová toaleta. 
Cestující se mohou též připojit k Wi-Fi. Každá jednotka Regio-
Fox pojme až 120 sedících cestujících. 

Na letní sezónu je pro milovníky cyklistiky připraveno 8 míst 
pro jízdní kola v každé jednotce, na cyklisticky oblíbených spo-

Moderní jednotky RegioFox  
brázdí Plzeňský kraj

Seznamte se: 

RegioFox
■ 115 míst k sezení, z toho 9 v 1. třídě
■ 2 místa pro vozíčkáře
■ 8 míst pro kola
■ 2 místa pro kočárky
■ klimatizace
■ bezbariérové WC s přebalovacím pultem
■ WIFI zdarma 
■ zásuvky 230 V
■ akustické majáčky pro nevidomé
■ audiovizuální informační systém

jích na Šumavě budou jednotky spojovány až do trojic, tj. cel-
kem nabídnou vybrané spoje až 24 míst pro jízdní kola. Celkem 
Plzeňský kraj zajistil pro cestující ve spolupráci s Českými dra-
hami 10 těchto vozidel. 
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Darujte spokojené dětství,  
staňte se pěstounem
Každé dítě má právo na šťastné dětství, ale zdaleka ne každému 
to osud dopřeje. Řada dětí stále končí v  dětských domovech. 
Aby se i  jim dostalo tepla rodinného krbu, snaží se Plzeňský 
kraj intenzivně podporovat pěstounské rodiny. Ambasador-
kou pěstounství v Plzeňském kraji se stala rektorka 
Univerzity Karlovy Milena Králíčková. „Co mne 
k  tomu vedlo? Myslím, že se v  tom odráží 
moje zkušenosti se studenty,“ přemítá Mi-
lena Králíčková. 

Jaké konkrétně?
Řada z nich si nese z dětství různé ne-
gativní zkušenosti nebo traumatizují- 
cí zážitky a  potřebují pomoc. Výjimkou 
například není ani domácí násilí nebo jiné 
dramatické rodinné poměry. Snažíme se jim 
pomáhat třeba tím, že Univerzita Karlova buduje 
Centrum odolnosti. Ale já sama za sebe se chci zasa-
dit o to, abychom všem dětem v české společnosti dokázali 
zajistit bezpečné dětství.

Vyvíjely se tyhle vaše postoje kontinuálně, nebo vás k nim posu-
nula nějaká konkrétní životní událost?
Asi narození mých dětí. Možná od toho momentu jsem začala být 
k životním podmínkám jiných dětí ještě mnohem vnímavější než 
dříve. Když jsem viděla své děti mezi jejich vrstevníky, přemýšlela 
jsem, zda i život ostatních dětí je šťastný a spokojený. A bohužel 
nebyly výjimkou příběhy, z nichž vysvítalo, že dotyčné dítě potře-
buje pomoci.

O pěstounství se v posledních letech mluví čím dál víc. Ale pěs-
tounů stále není dostatek. Proč si myslíte, že se lidé bojí dát do-
mov cizímu dítěti a vychovat ho pro život?

Je to nelehký úkol, je to náročná a zároveň ohromně záslužná 
činnost. Všem, kdo uvažují, že by se pěstouny chtěli stát 

nebo se něčeho takového naopak obávají a zdráhají 
se, bych vzkázala, ať se rozhodně jdou zeptat, 

ať se pídí po informacích a zkušenostech. 
Plzeňský kraj jim může poskytnout kvalit-

ní oporu, takže v tom rozhodně nebudou 
sami.

Kdybyste se vy sama chtěla stát pěs-
tounkou, jaké otázky by se vám honily 
hlavou?
Být dobrým pěstounem je podobné jako 

být dobrým rodičem. Je to velice těžké 
a často chybí zpětná vazba. A právě tu bych 

chtěla mít. Vědět, že nedělám v  dobré víře 
něco, co druhá strana vnímá úplně jinak. 

Myslíte si, že jste vždycky byla dobrá maminka, nebo 
vám děti dávají zpětnou vazbu typu: Mami, když mi bylo 

pět, tak jsi mi nekoupila panenku a já z toho měla trauma?
Určitě jsem nebyla jenom skvělá a  zpětně bych celou řadu věcí 
udělala jinak. Ale věřím, že až se moje děti samy stanou rodiči, le-
dacos s odstupem času pochopí.

Pěstounům nepomáhá kraj sám
Na sklonku roku převzal kraj jako prostředník pro neziskové or-
ganizace dar ve výši 20 tisíc Eur. Společnost BETANO se rozhodla 
takto podpořit pěstounské rodiny. Částka v  přepočtu zhruba 
500 tis. Kč bude rozdělena mezi pět organizací, které pěstounům 
pomáhají, poskytují podporu a zázemí společně s Plzeňským kra-
jem: Salesiánské středisko mládeže – dům dětí a mládeže, Domus 
– centrum pro rodinu, Latus pro rodinu, Diakonii ČCE – středis-
ko Západní Čechy a Akademii nadání. Pěstounská péče je státem 
garantovaná a kontrolovaná forma náhradní rodinné péče, která 

zajišťuje dostatečné hmotné zabezpečení dítěte a  přiměřenou 
odměnu těm, kteří se o ně starají. V Plzeňském kraji je aktuálně 
200 zprostředkovaných pěstounů a 29 aktivních na přechodnou 
dobu. Zapotřebí by jich však bylo mnohem víc. Pěstounem dlou-
hodobým i na přechodnou dobu se může stát fyzická osoba nebo 
manželé, ale podmínkou je bydliště na území ČR. Jediným roz-
hodujícím činitelem z hlediska právního je zájem dítěte. Neroz-
hoduje tedy, jaké formální vzdělání pěstoun dosáhl, jeho sexuální 
orientace, věk se zohledňuje k věku přijatého dítěte.

PĚSTUJ BUDOUCNOST 
 rodina.plzensky-kraj.cz
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Nový digitální systém přijímacího řízení na střední školy a změny 
s ním spojené si loni poprvé vyzkoušeli ředitelé škol i rodiče deváťáků. 

V letošním roce vše proběhne podle stejných pravidel.

Přijímačky na střední proběhnou 
i letos elektronicky

Zájemci o studium na střední škole mohou podat až tři při-
hlášky do oborů bez talentové zkoušky a až dvě přihlášky do 
oborů s talentovou zkouškou (tedy maximálně do 5 oborů) 

v termínu od 1. do 20. února.  Přihlášky lze podat třemi způsoby – 
elektronicky v systému www.dipsy.cz, výpisem ze systému, nebo 
na papírovém tiskopisu. Na přihlášce je nutné zvolit závazné po-
řadí škol/oborů podle priority uchazeče. 

Jednotná přijímací zkouška se pro 4leté obory a nástavby bude 
konat 11. a 14. dubna a pro obory víceletých gymnázií 15. a 16. dub-
na. Termíny náhradní zkoušky pro všechny obory vzdělání jsou 
stanoveny na 29. a 30. dubna.  

Na základě kritérií pro přijetí a výsledků zkoušek budou ucha-
zeči v elektronickém systému automaticky rozřazeni do zvolené 
školy podle svých preferencí. Výsledky přijímacího řízení školy 
zveřejní 15. května. 

Veškeré informace k přijímacímu řízení včetně odpovědí  
na nejčastější dotazy najdete na webových stránkách 

www.prihlaskynastredni.cz. 

Jak vypadá zkouška?
Jednotná přijímací zkouška se skládá ze dvou písemných testů: 
z českého jazyka a literatury a z matematiky. Varianty testů jsou 
různé pro čtyřleté obory vzdělání, pro šestiletá gymnázia a pro os-
miletá gymnázia. Maximální možný počet dosažených bodů v tes-
tech z matematiky i českého jazyka a literatury je 50 bodů. Mini-
mální hranice úspěšnosti není centrálně stanovena, školy si však 
mohou minimální hranici stanovit samy v rámci kritérií pro přijetí.

Testy neobsahují nic nad rámec Rámcového vzdělávacího pro-
gramu pro základní vzdělávání pro jednotlivé ročníky vzdělávání. 
K jejich úspěšnému absolvování by proto mělo stačit dobré zvlád-
nutí učiva základní školy. 

Časový limit pro test z českého jazyka a literatury je 60 minut, 
na test z matematiky je vyhrazeno 70 minut. 

Povolenými pomůckami při konání testů je pouze modře či černě 
píšící propisovací tužka, u matematiky navíc obyčejná tužka a rý-
sovací potřeby. U zkoušky je zakázáno používat slovníky, Pravidla 
českého pravopisu, kalkulačku či matematicko-fyzikální tabulky.

V Plzeňském kraji můžete vybírat z 56 středních škol. V rámci celé republiky je to pak více než třináct set. 
Zájemci o studium mohou volit mezi gymnázii, průmyslovkami a dalšími odbornými školami nebo učilišti. 

Seznam všech najdete na www.atlasskolstvi.cz/stredni-skoly.

DIDAKTICKÝ 
TEST

VYMEZENÝ 
ČAS POVOLENÉ POMŮCKY

Český jazyk  
a literatura 60 minut Modře či černě píšící 

propisovací tužka

Matematika 70 minut

Modře či černě píšící 
propisovací tužka,  

obyčejná tužka 
a rýsovací potřeby
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Hejtman Kamal Farhan: 
Rok 2025 přinese konkrétní 

změny pro náš kraj

Nejvíce proinvestiční rozpočet Plzeňského kraje za uplynulé desetiletí,  
nový stipendijní program pro studenty medicíny v Plzni i výrazně více peněz  

pro dobrovolné hasiče. Tak vypadá rok 2025 podle plánů hejtmana Kamala Farhana. 

Jak sám říká, bude to náročný rok plný výzev, ale také po-
zitivních změn a nových příležitostí. Cíl má stejný jako po 
zvolení: Plzeňský kraj povede tak, aby byl opravdu tím nej-

lepším místem pro život.

Letos bude Plzeňský kraj investovat rekordních 5,477 mld. korun. 
To je nejvíc za posledních 10 let. Na co se mohou občané těšit?
Budeme rekordně investovat, ale nebudeme se zadlužovat. To 
je důležité říct na úvod. A také musím dodat, že částka je sice 

autor: Martina Burda / foto: David Havlena
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Hejtman Kamal Farhan (vlevo) s děkanem 
Lékařské fakulty v Plzni Jindřichem Fínkem. 
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rekordní, ale do jisté míry i kvůli tomu, že vláda Petra Fialy ne-
chala rozjet inflaci, která vše zdražila. Takže i proto jsme mu-
seli investice zásadně navýšit. Já chci, aby se kraj rozvíjel, a to 
bez investic opravdu nejde.

Jak poznají tyto rekordní investice občané kraje?
Stěžejní oblasti jsou zdravotnictví – školství – doprava – bydle-
ní a kultura. Chci změnit kraj tak, aby všechny základní služby 
byly dostupné pro všechny občany. Neříkám, že to jde hned, ale 
začali jsme. Z  rozpočtu jde jednoznačně nejvíc peněz na do-
pravu, ale jsou tam i peníze na velké investice do modernizace 
nemocnic. Máme připravený projekt na výstavbu nového křídla 
Klatovské nemocnice. V Rokycanské nemocnici finišují staveb-
ní práce na centrálním vjezdu do nemocnice. Počítáme s úpra-
vou a modernizací urgentních příjmů u všech našich krajských 
nemocnic, a tak bych mohl pokračovat.

Říkal jste, že největší investice jsou do dopravy. Poznají tam 
občané změnu oproti předchozím rokům?
Spolehlivě. Navýšili jsme peníze na opravy a údržbu silnic. Na 
budování nových cyklotras je v rozpočtu připraveno 50 milionů 
korun, ke kterým je třeba připočítat investice z národních i ev-
ropských fondů. Ale zásadní jsou samozřejmě peníze na zajiš-
tění veřejné dopravy, aby fungovala podle potřeb obyvatel, aby 
se děti dostaly včas a hlavně bezpečně do škol. Navíc připravu-
jeme také nové funkce virtuální Plzeňské karty. 

Když mluvíte o školách, hodně nyní rezonuje debata o  tom, 
že by kraje měly místo státu platit školníky a nepedagogické 
zaměstnance škol. 
Především mi na tom vadí ten způsob, jakým to vláda Petra Fi-
aly udělala. Bez jakékoliv debaty se tu opět zbavuje povinností 
a přehazuje je na kraje. Pro nás s tím jsou spojené náklady, na 
které musíme někde vzít a jinde tedy ušetřit. To, co mi na tom 
ale vadí, je ten alibismus a absolutní neschopnost vlády. A nejde 
zdaleka o první věc. Zvyšujeme v rozpočtu i investice do bez-
pečnosti, protože i zde vláda šetří a ruší nebo slučuje postupně 
policejní služebny v menších městech. Je jim přitom úplně jed-
no, že to má vliv na bezpečnost obyvatel.

Takže investice kraje do školství ještě vzrostou?
Já se na investice do školství dívám ze dvou stran. Zaprvé je to 
investice do budoucnosti – do dětí. Zadruhé, a to je také důležité, 
je to investice, která zvyšuje komfort života našim obyvatelům. 
Mám radost třeba z  toho, když vidím projekty, kde je spojená 
školka s domovem pro seniory nebo když vidím, že do školní jí-
delny chodí i senioři. To jsou věci, které mi dělají radost, protože 
tam se posiluje soudržnost a děti získávají přirozený respekt ke 
starším lidem. Nechci lidi otravovat částkami, protože ty samy 

o sobě nic neříkají. Ale mohu slíbit, že na školy máme vyčleněno 
dost peněz a navíc počítáme i s velkými investicemi do moder-
nizace a budování sportovišť a podpory mládežnického sportu.

Když mluvíme o školství, jak to vypadá s vaším projektem na 
udržení mladých doktorů v našem regionu?
Před koncem loňského roku jsem se sešel s děkanem Lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy v Plzni, prof. MUDr. Jindřichem Fín-
kem, Ph.D. Hlavním bodem našeho jednání bylo zavedení efek-
tivního systému odborných praxí, které propojí studenty s ne-
mocnicemi Plzeňského kraje a spuštění nového stipendijního 
programu. To by mělo studenty medicíny motivovat k  tomu, 
aby zůstávali u  nás v  kraji. Konkrétní pravidla pro stipendia 
ještě ladíme, ale brzy je představíme.

Tak mě napadá, vy často v tomto směru kritizujete ministra 
zdravotnictví za TOP 09, že chce utlumovat péči v  menších 
nemocnicích. 
To je stejné jako s tou policií nebo školstvím. I zde se stát zbavuje 
své odpovědnosti, přitom zdravotní pojištění si platíme všich-
ni. A ne malé. Takže já absolutně odmítám tezi, že by zdravot-
nictví v kraji nemělo být dostupné pro všechny. Jako kraj proto 
dorovnáváme menším nemocnicím náklady, které nejsou plně 
hrazeny ze systému zdravotního pojištění. Díky tomu budou 
nemocnice v menších městech poskytovat základní i speciali-
zovanou péči včetně pohotovostí či sociálních služeb.

Teď už jsou vánoční svátky dávno za námi, nicméně v  době 
přípravy našeho rozhovoru zrovna vrcholily. Vy jste poslední 
adventní neděli vyrazil po kraji rozvážet čerstvé kapry, které 
jste zajistil pro lidi. Jaké to bylo?
Bylo to úžasné, ale upřímně řečeno, moc velkou radost z této 
otázky nemám. Nedělal jsem to proto, abych se tím někde chlu-
bil, ale chtěl jsem touto formou pomoct lidem, kteří to potře-
bují. Když už jste ale tuto otázku otevřela, tak bych chtěl po-
děkovat Klatovskému rybářství, které mi s touto akcí pomohlo. 

Jak vy osobně vstupujete do roku 2025?
Vím, že to nebude jednoduchý rok. Všem bych přál hlavně zdra-
ví. To ostatní se vždy už dá nějak zařídit, ale když není zdraví, 
tak je vše daleko těžší.

A ještě poslední otázka. Už jste nějakou dobu hejtmanem, jaké 
to je?
Nejsem typ muže, který si potrpí na funkce. Jsem ale rád, že 
mohu pomáhat lidem a být u toho, když posouváme Plzeňský 
kraj dopředu. Je skvělé, že u nás v kraji je spousta nadšených 
lidí, kteří sdílí se mnou moji tezi, že musíme z kraje udělat to 
nejlepší místo pro život.

Bude to náročný rok plný výzev, ale také pozitivních změn a nových 
příležitostí. Cíl má stejný jako po zvolení: Plzeňský kraj povedu tak, 
aby byl opravdu tím nejlepším místem pro život.

„
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Granty  
na kulturní  
projekty? 
Právě teď!

Systém grantů už dlouhá léta pomáhá realizovat nejrůznější 
festivaly a akce, podporuje rozvoj cykloturistiky, pomáhá na 
svět knihám a audiovizuálním dílům nebo zachraňuje drob-
né architektonické skvosty. 

Dotační titul Uzávěrka žádostí

Podpora rozvoje cykloturistiky  
a cyklistické dopravy 17. února ve 12 h

Podpora kultury v Plzeňském kraji 17. února v 16 h

Mikrogranty na podporu a oživení  
kulturních a uměleckých aktivit 17. března v 16 h

Podpora literární tvorby  
a publikační činnosti 14. dubna v 16 h

Nákup knižního fondu knihoven
10. srpna ve 14 h 
nebo do vyčerpání 
peněz

Podpora tvorby audiovizuálních děl 10. března ve 23:59 h

Zachování a obnova památek 17. února v 17 h

Obnova historického stavebního fondu 
v památkových rezervacích a zónách, 
drobné architektury,  
kopie sochařských děl

17. února v 17 h

Péče o pomníky a válečné hroby 16. dubna v 17 h

Podpora revitalizace  
kulturního dědictví 16. dubna v 17 h

Mariánská 
Týnice  

se rozezpívá
Mariánská Týnice prošla v  posledních třech desetiletích roz-
sáhlými úpravami, které poutnímu areálu od Jana Blažeje San-
tiniho – Aichela navrátily původní monumentalitu. Nyní zbývá 
architekturu doplnit o harmonické souzvuky hlasů zvonů. 

Už v roce 2000 pořídil Nadační fond Mariánská Týnice první 
zvon. Vážil 167 kg, měl ladění e2 a zaplnil místo, které bylo ve věži 
prázdné už od válečných rekvizic. S odstupem dvaceti let Nadační 
fond navázal na tento počin oznámením veřejné sbírky na zvony 
pro zvonohru do východního ambitu. Sbírka probíhala od srpna 
2020 do srpna 2023 a vybraná částka 199 307 Kč byla důležitým 
příspěvkem pro realizaci zvonů z dílny Rudolfa Petra Manouška. 
Podstatnou částku doplatil zřizovatel muzea Plzeňský kraj. 

Zvonohra čítající šestnáct zvonů bude umístěna do nádvoří 
východního ambitu před boční fasádu kostela Zvěstování Pan-
ny Marie. Hrát bude známé poutní písně k mariánským svát-
kům, významným dnům či liturgickým obdobím. 

Devadesát milionů korun – právě tolik 
rozdělí kraj díky grantovým titulům 
v deseti oblastech kultury, památkové 
péče a cestovního ruchu. Žádat 
o podporu je možné právě teď. Žádosti je 
možné opět podávat pouze elektronicky 
prostřednictvím systému eDotace.



Jakmile české kotlince zavládne zima, vyjedou rolby do bí-
lých stop i v oblastech, kde byste to čekali spíš méně než 
více. Jednou z  takových lokalit je Čerchov, nejvyšší hora 

Českého lesa a král vévodící Chodsku. Zajímavý je pohled do ze-
měpisné mapy, která jeho majestát potvrzuje. Vrstevnice protí-
nající sídla pod Čerchovem ukazují nadmořskou výšku přibližně 
450 až 550 m n. m., přičemž samotný vrchol Čerchova vzdálený 
od nich jen pár kilometrů dosahuje úctyhodných 1042 m n. m. 
A taková nadmořská výška už je příslibem kvalitního svezení. 
Přidáte-li profesionálně upravenou stopu, dobře vyznačené 
okruhy pro běžecké lyžování a krásnou krajinu, není třeba při-
dávat více argumentů.

Přijedete-li autem, je ideálním výchozím bodem parkoviště 
v  Caparticích. Zde je také autobusová zastávka, to v  případě, 
že budete cestovat busem. Za dobrých sněhových podmínek 
odtud vede lesem stopa až k rozcestí Pod Čerchovem, kde se 
nachází výchozí bod lyžařských tras. Pokud je sněhu méně 
a  vlastníte auto vhodné do zimního terénu, případně dobrou 
zimní výbavu, lze dojet až kousek pod rozcestí, cestu si tak 
zkrátíte cca o 3,5 km.

Z rozcestí Pod Čerchovem přichází ten pravý běžkař-
ský ráj v podobě skvěle vyfrézované stopy a výborných 
tras zamotaných do okruhu kolem Čerchova v různých 
variantách. Tak nastupte do stopy a  hned na začátku 
se rozehřejte prudším stoupáním směrem k areálu bý-
valé roty na Malinové hoře. Byla zde zřízena turistická 
a  lyžařská útulna, kde je možné se v  teple občerstvit 
z vlastních zásob. Z Malinové hory můžete pokračovat dvěma 
cestami, buď kroužit dál okolo Čerchova a  majestátní vrchol 
sledovat zpovzdálí, nebo ho jednoduše zdolat. My doporučuje-
me zdolat, přestože je jasné, že to z hlediska převýšení nebude 
zadarmo. Za 1,5 km a více než 100 výškových metrů vás tento 
velikán odmění blaženým pocitem pokoření hory a nádherný-
mi panoramatickými výhledy do okolí. Pokocháte se oblou linií 
masivu Šumavy a za dobrých podmínek dohlédnete i na Alpy. 
Srdce milovníků rozhleden rozechvěje kamenná Kurzova věž, 
přístupná bohužel jen v letních měsících, betonová pozorova-
telna sloužící dříve jako rušička a odposlech radiového signá-
lu v jednom. Vašim pohledům neujdou ani nevzhledné budovy 
rozeseté kolem. Každému asi dojde, že toto strategické místo 
ovládala pohraniční stráž a pustila jej ze svých spárů teprve ne-
dávno. Místo ale postupně prochází revitalizací a v blízké době 
bude snad opět hrdým symbolem Chodska.

Až zima začne přemáhat vaše výstupem rozehřáté tělo, bude 
čajová kochací siesta u  konce. Je jasné, že dále to bude dolů 
a možná to místy bude i fofr. Zastavíte se až u lesní chaty Pod Vo-
dárnou, kde doporučujeme okusit pramen ze studánky. Chutná 
totiž stejně výtečně jako jeho okolí vypadá. Místní to vědí, a tak 
si nikdy nezapomenou nabrat čerstvou vodu s sebou. K další za-
stávce, rozcestí Na Zlomu, budete pokračovat mírně zvlněným 
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BĚŽKY NEBO PĚŠKY 
– ČERCHOVSKÝ OKRUH

www.youtube.com/plzenskykraj_cze 11

terénem. Cestou minete Pavlíkovu vyhlídku, kde mezi vzrostlý-
mi stromy v zimním období i něco uvidíte. Od rozcestí sjedete 
delší klesání končící prudší levotočivou zatáčkou, abyste ztrace-
né výškové metry mohli zase nabrat zpět nejprve táhlejším mír-
ným  stoupáním a pak zvlněným terénem až k Rajské vyhlídce, 
kde lepšímu výhledu opět brání vzrostlé stromy. Nicméně ne vždy 
je nutno hledat krásu pozorováním dálek, zde stačí se pozorně 
dívat kolem. Stopa vede Národní přírodní rezervací Čerchovské 
hvozdy, která je s  rozlohou 327 ha nejrozsáhlejším chráněným 
územím v Českém lese. Zachovalé bukové a smíšené lesy se tolik 
odlišují od scenérií ostatních, převážně smrkem porostlých hor. 
Od Rajské vyhlídky nevyhlídky budete pokračovat po trase tzv. 
Horizontály zpočátku z kopce a závěrečných 2,5 km k rozcestí Pod 
Čerchovem si dáte zase do kopce. 

Čerchovské okruhy vás nadchnou tak, že v cíli cesty ani ne-
budete chtít sundat běžky a budete mít nutkání se zatoulat tou 
tajemně krásnou krajinou ještě jednou, a to třeba i pěšky, pro-
tože zdejší příroda působí blahodárně na duši i tělo kdykoliv. 

HLEDÁTE-LI DALŠÍ INSPIRACI, SLEDUJTE 
ZIMNÍ SERIÁL BĚŽKY NEBO PĚŠKY NA 

www.turisturaj.cz.
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Co vnímáte jako  
hlavní cíl Plzeňského 
kraje pro rok 2025?

OSTATNÍ POLITICKÉ STRANY SVŮJ PROSTOR  
PRO VYJÁDŘENÍ K TOMUTO TÉMATU NEVYUŽILY.



redakce@plzensky-kraj.cz 13

H
Y

D
E

P
A

R
K

Jiří  VALENTA 
(STAČILO! KSČM, SD-SN A ČSNS)

zastupitel Plzeňského kraje

Jednoznačně za hlavní cíl našeho kraje považujeme ekonomic-
kou stabilizaci a další postupnou modernizaci, doprovázenou 
zvyšováním dostupnosti a kvalitou odváděné práce, v  takových 
zásadních oblastech lidského života, jako jsou sociální věci, škol-
ství a zdravotnictví. Obyvatelé Plzeňského kraje určitě uvítají na-
příklad úspěšnou realizaci výstavby nového křídla Klatovské ne-
mocnice, dokončení rekonstrukce Rokycanské nemocnice nebo 
úspěšnou snahu o setrvalou optimalizaci provozu Zdravotnické 
záchranné služby. Obdobně za prioritu v cílech kraje považuje-
me nárůst kvality infrastruktury a zvyšování potenciálu lidského 
kapitálu u  zřizovaných škol a  školských zařízení, kam by mělo 
v příštím roce doputovat více než šest set milionů korun. Legi-
timní požadavek spokojenosti žáků, rodičů, ale i pedagogických 
a nepedagogických pracovníků by ale neměl zůstat pouhým de-
klaratorním výkřikem, ale musí se objektivně naplnit. A z pozice 
člena Výboru pro výchovu, vzdělávání a zaměstnanost zastupitel-
stva se o to zcela jistě také zasadím!

Pavel ČÍŽEK 
(STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ)

náměstek hejtmana pro oblast dopravy

Plzeňský kraj je v posledních letech na vzestupu. Podařilo se vytvo-
řit koncepce rozvoje kraje ve všech oblastech. Je připravena mo-
dernizace nemocnic, středních škol, pokračuje podpora venkova 
a rozvoj vodovodů. V životním prostředí vstoupil kraj aktivně do 
krajiny a realizuje unikátní projekty zadržování vody. Sjednocující 
myšlenkou koalice je přestavět bývalé plzeňské lázně na všestranné 
kulturní centrum s moderní galerií na evropské úrovni. V oblas-
ti dopravy máme připraveno veliké množství projektů a chceme 
pokračovat rychlým tempem v obnově našich silnic. Velkou radost 
mám z rozvoje cyklodopravy a věřím, že v roce 2025 otevřeme dlou-
hé souvislé úseky cyklostezek v  celém kraji. Společně s  městem 
chceme nakoupit ve městě sdílená elektrokola. Ve veřejné dopravě 
vyjíždí další nové vlaky a představíme moderní Virtuální Plzeňskou 
kartu, která zjednoduší cestování veřejnou dopravou.

Petr VANKA
(ANO 2011)

1. náměstek hejtmana pro oblast regionálního rozvoje

Jako hlavní cíl činnosti Plzeňského kraje nejen pro rok 2025, ale 
i pro budoucnost vnímám zajistit občanům naší krásné oblasti co 
nejpříjemnější a vyvážený životní prostor a příležitosti. Chci, aby 
rozvoj našeho kraje probíhal podle potřeb obyvatel a ve spolu-
práci s vedením měst a obcí jsme spolupracovali na naplnění této 
vize. Vždyť řetěz je tak silný, jak silný je jeho nejslabší článek. Plně 
si uvědomuji spojitosti a provázanost mezi bezpečností, zaměst-
naností, dopravou, zdravotnictvím, sociální oblastí, školstvím, ži-
votním prostředím, kulturou a to vše je samozřejmě navázáno na 
ekonomiku. Vytvořili jsme na Radě Plzeňského kraje bezva tým, 
který dokáže navázat na naše předchozí období a  pokračovat 
v práci na splnění cíle, kde Plzeňský kraj je tím nejlepším místem 
pro život.

Marie POŠAROVÁ
 (SPD a Trikolora)

zastupitelka Plzeňského kraje

Kraj by měl zapracovat na zachování bezpečnosti svých obyvatel, 
která se zhoršuje. Náš kraj má mnoho zástupců v poslanecké sně-
movně, která je nyní ve vládě a vůbec se nesnaží pomocí zákonů 
bezpečnost řešit. Naopak bezpečnostní situaci pomocí vládních 
zákonů ještě zhoršuje! Hlavním cílem Plzeňského kraje by měla 
být stabilita průmyslu a zaměstnanost našeho kraje. Náš kraj je 
silně průmyslovým krajem. Bohužel EU se současnou legislativou 
narušuje prosperitu. Jelikož jezdím po celém kraji a pohybuji se 
v průmyslovém odvětví, vnímám situaci u mnoha firem jako pro-
blematickou. Není snad žádná větší firma v Plzeňském kraji, která 
by se nepřipravovala na propouštění svých zaměstnanců. Dávno 
pryč je doba, kdy byla Evropská unie symbolem ekonomické pro-
sperity a rostoucí životní úrovně občanů jejích členských států. 
To nyní skončilo. Nyní se naopak nacházíme ve stadiu, kdy naší 
prosperitě brání právě členství v Evropské unii, resp. legislati-
va a závazné regulace, které na nás její orgány uvalují smrtícím 
tempem. Kraj by měl řešit dokončení svých obchvatů a opravu 
silnic a mostů. Také nás čeká výzva budoucí výstavby nemocnice 
na Tachovsku, nedostatek zubařů a pediatrů. Řešením může být 
rozšíření kapacity tříd na lékařské fakultě.



V posledních letech je třeba za vodu bojovat. 
Utíká nám z krajiny pryč, a proto vzniká 
řada aktivit, které se ji snaží v krajině zadržet.
Jednou z nich je i Zdravá krajina.
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Přehrázky drží vodu v krajině

Bez vody není života. Tahle pravda platí jak pro celou 
planetu, tak i pro člověka, zvířata, stromy nebo květiny. 
Ale v  posledních letech je třeba za vodu bojovat. Utíká 

nám z krajiny pryč, a proto vzniká řada aktivit, které se ji sna-
ží v krajině zadržet. Jednou z nich je i Zdravá 
krajina.

Díky ní se například daří zadržet vodu v le-
sích kolem Pavlovy Huti v Českém lese. V rám-
ci úprav koryta Sklářského potoka tu bylo před 
třiceti lety vybudováno deset srubových pře-
hrázek. Jejich účelem bylo snížit hloubku i sklon napřímeného 
koryta. Jenže postupem času se přehrázky rozložily a přestaly 
plnit svoji funkci. Hlavní i paralelní koryto bylo čím dál hlubší, 

což nepříznivě ovlivňovalo okolí a  způsobovalo vysychání lo-
kality. Proto bylo v  roce 2023 koryto potoka znovu upraveno 
a  vznikly tu nové přehrázky. Díky nim se teď Sklářský potok 
rozlévá ze svých břehů a zavlažuje tak přilehlé oblasti přírodní 

rezervace.
Aktivita Zdravá krajina se primárně zabývá 

zadržováním vody v  krajině. Pomocí Územ-
ních studií krajiny navrhuje konkrétní opatře-
ní, která se zabývají volnou krajinou, zastavě-
nými územími obcí i lesními celky. Lesy jsou 

odvodňovány nejrůznějšími příkopy a cestami, které napomá-
hají urychlit odtok vody z lesa. Projekt Zdravá krajina podporuje 
opatření napomáhající zadržet vodu v lesích.

14         www.facebook.com/plzensky.kr     



V posledních letech je třeba za vodu bojovat. 
Utíká nám z krajiny pryč, a proto vzniká 
řada aktivit, které se ji snaží v krajině zadržet.
Jednou z nich je i Zdravá krajina.

I Jediné lázně Plzeňského kraje leží ukryty uprostřed lesů západních Čech v jedné z ekologicky nejčistších oblastí České republiky. Toto místo, jediné 
svého druhu v našem regionu, je ideální pro všechny, kteří hledají klid a odpočinek. Hlavní léčebné metody Konstantinových Lázní jsou založeny na využití 
přírodního léčivého zdroje. Pramen přírodní minerální uhličité vody má největší obsah volného oxidu uhličitého v České republice.

I Místo je propojené s bohatou historií a přírodními krásami, které můžete objevovat při pěší turistice i cykloturistice. Nesmíte vynechat ani cyklo
a in – line stezku, naučné stezky nebo trasy pro nordic walking. Konstantinovy Lázně vám mohou nabídnout i bohatý kulturní život či gastronomické
zážitky v podobě pokrmů z čerstvé zvěřiny.

Vyzkoušejte některý z našich relaxačních pobytů, kde si odpočinete v našem wellnesscentru Konstantin a uvolníte se při účinných lázeňských 
procedurách.

www.konstantinovylazne.cz

Novinkami roku 2025 jsou Pobyt s vodíkem a Pobyt s Kryoterapií. Molekulární vodík je nejmenší a nejdokonalejší molekulou ve vesmíru. Má protizá-
nětlivé a regenerační účinky, likviduje následky virových procesů a je nejsilnějším antioxidantem. Při  pobytu s kryoterapií vyzkoušíte účinky tepla a chladu, 
které se v rychlém sledu střídají.  Kryoterapie Vám tedy přinese omlazení  a nebo uleví od bolesti pohybového aparátu.

BEAUTY PRO ŽENY S KRYOTERAPIÍ  
2 NOCI / 2 PROCEDURY

POBYT S MOLEKULÁRNÍM VODÍKEM
7 NOCÍ/ 8 PROCEDUR

JARNÍ PRÁZDNINY - RODINY S DĚTMI
4 NOCI V APARTMÁNU
V LÁZEŇSKÉM HOTELU LÖWENSTEIN GARNI****
1. 2. 2025 - 31. 3. 2025
Udělejte radost své rodině a užijte si společný čas v jediných lázních
plzeňského kraje. Neomezený vstup do Wellnesscentra Konstantin
po celou dobu pobytu nabízí nezapomenutelnou zábavu a relaxaci pod 
jednou střechou. Solná jeskyně zase nabízí odpočinek a uvolnění.

I snídaně formou bufetu
I vstup do solné jeskyně

I domácí palačinka + horká čokoláda nebo cappuccino 
I neomezený vstup do Wellnesscentra Konstantin
I parkování zdarma u hotelu
I wi-fi zdarma
I výtah, bezbariérový přístup
I apartmány jsou vybaveny kuchyňským koutem, lednicí, varnou deskou
 a troubou
I dětská postýlka je bez poplatku na vyžádání
I jídelní židlička pro děti k dispozici bez poplatku
I dětem do 3 let věku se poskytuje ubytování zdarma bez nároku na stravu

E-mail: rezervace@llkl.cz, tel: +420 374 615 511, 512

...místo s jedinečným kouzlem a léčebnou silou

Cena od 3.240,- Kč

Cena od 13.910,- Kč

Cena od 10.170,- Kč

Jedinečná nabídka FIRST MINUTE na rok 2025 je tady!
Tato nabídka platí u sezónních balíčků s názvem ZDRAVÍ Z LÁZNÍ a ZIMNÍ POBYT. Využijte jedinečnou nabídku a ušetřete  až 20%.

Rezervujte do 20. 1. 2025 a získejte výše uvedené pobyty za nejlepší cenu!

Podmínky pro přiznání slevy:
     I objednání pobytu do 20. 1. 2025   I při rezervaci zmiňte slevový kód zima2025   I zaplacení zálohy ve výši 50% nejpozději do 31. 1. 2025
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Areál Škodaland, Plzeň
TRATĚ
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OMEXOM krajská desítka
Krajská pětka
Týmový běh
Dětské běhy
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